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Entrevista a 
Fernando Carrera, 
líder del PSC 
de Badalona
pàgs 12 i 13

"La mala 
notícia per a 
Albiol és que 
hem arribat
nosaltres"

ACTE MULTITUDINARI pàg 10

Badalona estrena l’arbre
de Nadal amb 50.000
persones de públic

SANTA COLOMA pàg 14

El Pompeu Lab reflexiona
sobre la guerra d’Ucraïna

MONTGAT pàg 18

Alfred Matamala rep el
reconeixement del poble

Escàndol per l’examen d’accés
a la policia local de Badalona

Anul·len una prova per a la contractació de 46 nous agents del cos perquè tenia les respostes marcades pàg 8

POBRESA pàg 3

El pla d’acció contra 
el barraquisme al Besòs
arribarà amb retard

TALENT LOCAL pàg 18

La tianenca Vicco versiona
en català el seu gran èxit
‘Nochentera’ per La Marató
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Passaven vint minuts de les dues
de la matinada del 3 de novembre
quan els Bombers van rebre un
avís d’incendi. Hi havia un foc a
prop de la BV-5001 a l’altura de
Montcada i Reixac. Es van evacu-
ar una trentena de persones. No hi
va haver cap ferit greu.

La zona no era desconeguda
per als efectius del cos, ja que ga-
irebé dos anys abans ja hi havien
estat. Va ser el 9 de gener del
2022, quan una parella va morir
intoxicada per haver inhalat fum.
La Jessica i el Munir vivien en una
de les moltes barraques que hi ha
als marges del riu Besòs al seu pas
per Montcada. Havien encès un foc
dins del seu infrahabitatge per
combatre el fred.

El tràgic succés va tenir la
seva traducció política. El març del
2022, la Generalitat, davant les
demandes dels ajuntaments de la
zona, va anunciarun pla de dia-
gnosi per saber quin era l’abast del
barraquisme al marge metropo-
lità del Besòs. Es va crear la Co-
missió tècnica per a la diagnosi del
barraquisme, en la qual partici-
parien el consistori afectat, el
Consorci del Besòs, l’Àrea Me-
tropolitana de Barcelona (AMB),
la Diputació i la Generalitat per-
sonada a través de la Delegació del
Govern a Barcelona. Aquesta pri-
mera fase seria el preàmbul d’un
pla d’actuació per posar remei a
les situacions d’infrahabitatge
que es viuen a la llera del riu.

GAIREBÉ DOS ANYS DESPRÉS
Sigui coincidència o no, fins que
no es va produir l’incendi del 3 no-
vembre aquesta comissió no ha-
via donat senyals de vida. Deu dies
després, però, el diari Línia ha tin-
gut accés a un document facilitat

per la Delegació del Govern a
Barcelona on es detallen totes
les accions que s’han fet des del
març del 2022 fins avui.

L’1 de setembre del 2022, l’em-
presa Solucions Geogràfiques va
ser seleccionada per la comissió per
fer l’estudi. Es van destinar 75.625
euros a un informe que havia de
comptar amb una anàlisi social,
mediambiental, de seguretat i ju-
rídica del barraquisme. Segons
afirmen des de la Delegació, el ge-
ner del 2023 es van constituir
“tres subcomissions de treball per
analitzar els informes”. La diagnosi
en tot el seu conjunt va ser entre-
gada el 17 de març del 2023, des-
prés de cinc reunions de la co-
missió el 23 de maig del 2022, el
19 de juliol del 2022, el 14 de de-
sembre del 2022, el 12 d’abril del
2023 i el 27 de juliol del 2023.

RETARDS
La mateixa Delegació del Govern
a Barcelona reconeix que s’ha pro-
duït un retard en els treballs de dia-
gnosi del problema del barraquis-
me al riu Besòs. En part, afirmen

des de l’organisme, això ha tingut
a veure amb la convocatòria d’e-
leccions municipals.

“El període electoral que va des
de la convocatòria d’eleccions mu-
nicipals, el dia 4 d’abril del 2023,
fins a la constitució dels nous
ajuntaments, el 17 de juny del
2023, ha afectat la previsió de
treball de la comissió”, expliquen.

Segons l’ens territorial, el can-
vi de govern a l’Ajuntament de
Montcada –de comuns a PSC–
també va suposar retards. Així
mateix, la Delegació assenyala
que les eleccions també van mo-
dificar la composició del Consor-
ci del Besòs, format per represen-
tants dels ajuntaments de Barce-
lona, Sant Adrià, Santa Coloma,
Montcada i Badalona, i de l’Àrea
Metropolitana de Barcelona. “Tots
ells han hagut de nomenar nous re-
presentants”, detalla la Delegació.

QUI HA D’ACTUAR ARA?
Sigui com sigui, la tasca de la co-
missió ja ha finalitzat. Ja hi ha
diagnosi, encara que aquest no ha
transcendit públicament. El pro-

blema de tot plegat és que el
barraquisme està molt lluny d’er-
radicar-se.

En aquest sentit, l’Ajuntament
de Montcada, en declaracions al Lí-
nia, considera que “abordar el
barraquisme requereix una in-
gent quantitat de recursos als
quals l’Ajuntament no pot fer front
en solitari”. “Netejar la zona, per ex-
emple, suposaria al voltant de tres
milions d’euros, sense comptar
amb les despeses de reallotjament
de les famílies”, afegeix.

És per això que, tot i que el con-
sistori valora positivament que
“les administracions implicades
decidissin posar en marxa el pla de
diagnosi”, exigeix a la Generalitat
que redobli esforços per donar
solucions a la problemàtica.

Per la seva banda, la Delega-
ció del Govern a Barcelona diu
que és sensible a la posició de l’A-
juntament. “Entenem que es veu
superat per la situació”, afirma per
afegir que manté el seu “com-
promís de desenvolupar políti-
ques des de la proximitat i la re-
lació directa amb el territori”.

Amb tot, la Delegació assenyala
que ara és necessari elaborar un pla
d’actuació que integri el diagnòs-
tic que s’ha fet, i diu que és el Con-
sorci del Besòs, “com a òrgan que
va encarregar els estudis”, qui l’ha
de posar en marxa. Dit d’una altra
manera, mentre que l’Ajuntament
de Montcada demana a la Gene-
ralitat solucions, la Generalitat
recorda que és el Consorci qui ha
de prendre la iniciativa. Alhora, el
delegat del Govern a Barcelona,
Joan Borràs, va afirmar el 3 de no-
vembre que està parlant amb el
Consorci del Besòs perquè pugu-
in encarregar el pla d’acció.

Mentrestant, el delegat del go-
vern espanyol, Carlos Prieto, es va
oferir a col·laborar per trobar solu-
cions al problema en una trobada
que va mantenir a l’Ajuntament de
Montcada. “Des del govern espa-
nyol volem aportar tot allò que
ens sigui possible, sempre en l’àm-
bit de les nostres competències, per
tal de fer la feina més efectiva; po-
dem col·laborar en els àmbits de la
seguretat, estrangeria i suport a les
famílies vulnerables”, va dir Prieto.

Retards que es paguen car
» El pla d’acció contra el barraquisme al Besòs anunciat pel Govern l’any passat arribarà amb retard

» L’incendi del passat 3 de novembre a Montcada i Reixac evidencia la gravetat del problema

L’Ajuntament de Montcada va reclamar més esforços per combatre el barraquisme després de l’incendi del 3 de novembre. Foto: Bombers

Albert Alexandre
BARCELONÈS NORD
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Aire fresc

Fins al dia 23 d’aquest mes de novembre, la ca-
pital de Catalunya acull l’Smart Cities, una ac-
tivitat que es vanta de ser l’aparador de la tec-
nologia per a urbanites amb aquesta defini-

ció contundent: “Les ciutats intel·ligents guanyen en
eficiència de recursos, redueixen costos, estalvien en-
ergia i milloren els serveis i la qualitat de vida dels ciu-
tadans”. Com va titular El Periódico, “el paradís dels
urbanites”, en el qual la ciutat de Badalona és alumna,
tot i que desconec quina és la seva participació enguany.

Paral·lelament, el dia 9 també d’aquest mes, es va
fer a Barcelona el Fòrum de Governs Locals de la Unió
Europea i de la Comunitat d’Estats de Llatinoamèri-
ca i el Carib. I també en aquest cas amb participació ba-
dalonina. L’alcalde, Xavier García Albiol, va ser en una
taula de debat titulada “Mirades creuades entre Europa
i Amèrica Llatina”, en la qual va advertir que, davant
els grans desafiaments que advenen, “s’ha de tenir molt
present que les ciutats són el primer referent de les per-
sones, on s’adrecen prioritàriament perquè els resol-
guin els problemes del dia a dia; per això, és impres-
cindible que les administracions supramunicipals es-
coltin les seves demandes i aportin tot el finançament

i els recursos que necessiten per poder atendre aques-
tes problemàtiques”. 

“Les ciutats hem de ser un actor principal a l’hora
d’establir els fulls de ruta col·lectius, ja que tenim grans
reptes, com la immigració, la demografia o la implan-
tació d’una administració totalment electrònica que no
podrem abordar correctament si no es té en compte la
nostra veu”, va afegir l’alcalde de Badalona.

Es dona el cas que aquesta intervenció també era
apropiada per a l’Smart Cities, que es feia a la Fira de
Barcelona amb representants de 800 ciutats i més de
600 experts per compartir els seus últims projectes i
solucions orientades a utilitzar les noves tecnologies per
fer que les smart cities siguin encara més intel·ligents.
García Albiol feia al Fòrum una declaració formal de
la feina que, com a alcalde, li ve a sobre. El quid de la
qüestió és com es faran aquests deures. Moltes de les
solucions aportades per ciutats de tot el món en els dos
esdeveniments estan pensades per fer-los el dia a dia
més fàcil en ciutats cada vegada més digitalitzades. I
el reguitzell va ser ampli i generosament ben exposat.

La delegació badalonina que devia ser present a
l’Smart Cities i la seva exposició va ser testimoni dels

vuit temes principals en què s’estructurava el pro-
grama: Tecnologies Habilitadores, Energia i Medi Am-
bient, Mobilitat, Governança i Economia, Vida i In-
clusió, Infraestructures i Edificis, Seguretat i Protec-
ció i Economia Blava. Queda molt de camí per fer per
veure Badalona dins la Xarxa Espanyola de Ciutats In-
tel·ligents, però cal fer-lo.

Fora necessari saber si l’Ajuntament de Badalona
ha previst en el seu programa de govern qüestions tan
transcendentals com les treballades al Cities aquests dies
de novembre. Un parell d’exemples: Badalona opta per
una construcció de ciutat innovadora i eficient? Hi ha
la intenció de promoure un debat ciutadà per abordar
els reptes en descarbonització, digitalització i desen-
volupament urbà sostenible?

Pel contingut del seu discurs de presa de posses-
sió com a alcalde, sabem que Xavier García Albiol és
conscient que la Badalona del futur haurà de facili-
tar la vida dels badalonins que hi habiten i promou-
re un canvi en com s’organitza i es gestiona l’Ajunta-
ment de la ciutat. L’Smart Cities ens ha ensenyat, si
més no, que una ciutat ha de ser intel·ligent i eficient
en la gestió de tots els seus recursos.
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per Estanis Alcover i Martí

Badalona, ciutat smart

NLes millors
perles

Un guàrdia civil perd en una ruleta 9.000 euros que havia
intervingut en una operació antidroga. Ha passat a

Alacant, on l’Audiència Provincial ha condemnat l’agent a cinc
mesos de presó i deu mesos d’inhabilitació. Ja és mala sort.

Arriba a casa i es troba el seu gos completament begut.
Li ha passat a una noia que ha compartit l’experiència

en un vídeo, en què es veu que l’animal ha buidat una
ampolla d’alcohol i no pot ni caminar perquè va borratxo. 

La família de la dona que cridava desesperadament a la plaça
Sant Jaume de Barcelona durant les protestes contra

l’amnistia és independentista. Ho ha explicat el fotògraf autor de
la imatge viral, Marc Asensio, a El Suplementde Catalunya Ràdio.

Elon Musk s’ha mofat dels problemes de l’empresa
OpenAI, creadora del ChatGPT, amb un dels moments

televisius més recordats a Espanya: el vídeo del Risitas al
programa de Jesús Quintero a Canal Sur. No entenem res.

LA FOTOCasa Reial
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Troben un home mort i una dona 
ferida en un pis de Sant Adrià1

2
L’examen d’accés a la Guàrdia Urbana de
Badalona tenia marcades les respostes

Aldarulls durant el rodatge d’un videoclip
de Morad i Dellafuente a Badalona

El nom de Núria Parlon sona a les travesses
per ser ministra del nou govern de Sánchez

El + llegit línianord.cat

3

4

5

Tres detinguts per la mort violenta 
d’un home a Badalona

Les cartes d’opinió es poden enviar a: opinio@comunicacio21.com 

Línia Nord no comparteix necessàriament les opinions que
els signants expressen en aquesta secció ni se’n fa responsable.

Safata d’entrada

El tema polític que ha ocu-
pat aquests dies hores i
hores de telenotícies i

també de bar ha estat la investi-
dura de Pedro Sánchez perquè
continués sent president del go-
vern espanyol quatre anys més. 

I la ciutadania, a través de l’a-
ritmètica parlamentària, ha vol-
gut que l’independentisme tin-
gués la clau perquè això passés.
Els republicans hem posat tres
condicions clares i concises que
han delimitat el terreny en què
s’ha cuinat l’acord: amnistia, au-
todeterminació i ajudar la gent.

Simple i directe. L’amnistia
és el punt de partida, és l’accep-
tació que fer un referèndum no
és un delicte en democràcia i no
ho pot ser. Posar el comptador a
zero per poder abordar la reso-
lució del conflicte en igualtat de
condicions. No hauríem d’abor-
dar un conflicte d’aquesta mag-
nitud amb persones preses i ex-
iliades o perseguides, pendents
de judici, per motius polítics.

Si acceptem que hi ha un
conflicte polític i posem el comp-
tador a zero amb l’amnistia, es fa
evident que el següent pas és re-
soldre aquest conflicte. I en de-
mocràcia, els conflictes es reso-
len a les urnes. Votant. I em sem-
bla que l’Acord de Claredat pre-

sentat pel president Aragonès
és una bona forma d’abordar la
solució, un referèndum pactat
amb unes condicions clares i
en què tothom sàpiga què vota,
quan ho vota i què pot esperar
dels resultats.

Però res d’això té sentit si no
busquem l’objectiu últim que ha
de buscar la política: ajudar la
gent a viure millor. El dèficit fis-
cal i en inversió pel que fa a les
infraestructures a Catalunya
són una dolorosa realitat que
s’ha imposat durant anys al
nostre país. I ni l’amnistia ni el
referèndum tenen sentit si no
tornem a posar el focus en per
què ho volem. I ho volem per
ajudar la gent a viure millor. Te-
nir un estat o no perd relle-
vància si no expliquem per-
què volem un estat i què po-
dríem fer de diferent respecte al
que tenim ara. Tenir un estat
vol dir que volem totes les com-
petències per exercir-les i posar-
les al servei de la ciutadania.

El traspàs de Rodalies i la
condonació del deute que té Ca-

talunya amb l’Estat, en part
per culpa del dèficit fiscal asfi-
xiant, són eines clau que van a
l’arrel d’això: ajudar la gent, a
tothom, pensi el que pensi i voti
el que voti.  Perquè la voluntat
d’esdevenir un estat neix de la
profunda convicció que hi te-
nim dret i que en el cas que ho
acabem sent, podrem donar
més i millors eines a la ciuta-
dania per desenvolupar les se-
ves vides en un clima de segu-
retat i felicitat.

Mai s’havia parlat tant de
Catalunya en una investidura,
mai s’havia aconseguit que els
partits espanyols tinguessin
una dependència tan gran de
l’independentisme i mai no
s’havia arribat tan lluny en uns
acords, com els d’ERC, que de
fer-se realitat ens duran més
lluny del que mai hem arribat.
Malgrat el risc i els entrebancs
que hi farà l’Estat profund i par-
tits com el PP i VOX, la gent ens
ha votat per ser útils i fer avan-
çar Catalunya i, amb aquest
acord, Catalunya guanya.

Amnistia, autodeterminació 
i ajudar la gent

per Rubèn Arenas (ERC Sant Adrià de Besòs)

Fo
to

: E
R

C
A les xarxes

@jccalbet: Malgrat les baixes d’Alexia, Pa-
redes i Rolfö, el Barça femení li ha fet una
maneta al Reial Madrid a Montjuïc, da-
vant de gairebé 40.000 persones.

@damesonpareras: Que es parli d’una
“nova etapa política” i la nova etapa polí-
tica en qüestió sigui Jordi Hereu és força
descriptiu.

#DosMinistresCatalans

@sergipicazo: Matadepera, 422 litres per
persona i dia. Salt, 129 litres per persona i dia.
La desigualtat en el consum d’aigua és bru-
tal. Avui, però, hi ha restriccions per a tots.

#SequeraHistòrica #TornaLaManeta

Els semàfors

La Guàrdia Urbana de Badalona
torna a ser notícia per una nova

polèmica. Les respostes de
l’examen de selecció d’agents
estaven marcades. La prova
havia estat organitzada per

Recursos Humans de
l’Ajuntament.

pàgina 8Aj. de Badalona

La Diputació de Barcelona 
ha presentat a Sant Adrià de

Besòs Metrominuto, un estudi
per fomentar la mobilitat a peu

als municipis. En aquest
document s’especifica el temps
que es triga caminant entre els
punts de referència de la ciutat. 

pàgina 16Diputació

L’exalcalde de Montgat 
Alfred Matamala va rebre un

homenatge a la Sala Pau Casals
dissabte passat per la seva

trajectòria com a president de
l’Agrupació Sardanista de la Vila
durant 28 anys i com a difusor

de les sardanes. 
pàgina 18Alfred Matamala
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SEGURETAT4Una vegada més
la Guàrdia Urbana de Badalona
torna a estar implicada en una po-
lèmica. Diumenge passat tenia
lloc una prova del procés selectiu
per a la contractació de 46 nous
agents que, finalment, va resultar
accidentada. Segons va informar
l’Ajuntament, va haver-hi queixes
perquè algunes de les respostes a
les preguntes apareixien marcades
“molt subtilment”. 

Al document de suspensió de
la prova que ha fet públic el con-
sistori no es van trobar respostes
marcades en els arxius en digital
de l’examen en qüestió, però sí que
es va detectar en les còpies im-
preses d’aquests documents que
algunes respostes apareixien lleu-
gerament més fosques, i coinci-
dien amb les respostes correctes.

NOVA CONVOCATÒRIA
Davant d’aquesta situació, el tri-
bunal qualificador de les proves
d’accés a la Guàrdia Urbana de
Badalona va decidir finalment

anul·lar l’examen i va lamentar
“profundament” aquesta “situació
no desitjable”. L’Ajuntament
anunciava aquest dilluns que la
prova es repetirà el 25 de no-
vembre a l’edifici Roger de Llúria,
de la Universitat Pompeu Fabra
de Barcelona.  Pel que fa a l’al-
calde, Xavier García Albiol, va as-
segurar a Badalona Comunicació
que un cop observat el document
i les respostes marcades queda
clar que “cap dels responsables te-
nia cap intencionalitat”.

El Sindicat policial SIP-FEPOL
va qualificar els fets de “greu irre-
gularitat i falta de respecte cap als
aspirants que s’han preparat amb
esforç i dedicació”. També  ha de-
manat que es depurin responsa-
bilitats a recursos humans de l’A-
juntament, que s’ha encarregat de
l’organització i supervisió.

L’OPOSICIÓ VOL EXPLICACIONS
Els grups municipals de l’oposició
de Badalona registraven ahir di-
mecres una petició al Viver per

convocar un ple extraordinari
amb l’objectiu de crear una co-
missió d’investigació i reprovar el
govern municipal.

El líder socialista, Fernando
Carrera, va afirmar que es tracta
d’un nou “nyap” del govern d’Al-
biol i que és una “greu irregulari-
tat”. D’altra banda, Esquerra va re-
gistrar aquest dilluns una denún-

cia a l’Oficina d’Antifrau per exigir
una “investigació exhaustiva” so-
bre aquesta qüestió. “Si es confir-
ma que les respostes estaven ma-
nipulades per afavorir certes per-
sones, seria un fet molt greu”, va
assegurar el president d’ERC,
Alex Montornès. “El govern del PP
ha de donar explicacions i assumir
responsabilitats”, comentava en la

mateixa línia la cap de files d’En
Comú Podem, Aïda Llauradó. 

Finalment, Dolors Sabater,
presidenta de Guanyem, va ex-
pressar aquest dimarts a la ter-
túlia del programa de ràdio Ba-
dalona Matí que les explica-
cions d’Albiol són “excuses de
mal pagador” i que repetir la pro-
va “no és suficient”.

Nova polèmica a la Guàrdia Urbana
» Diumenge passat va tenir lloc un exàmen per a la contractació de 46 agents de la Guàrdia Urbana

» El Sindicat SIP-FEPOL ha denunciat que algunes de les respostes dels exàmens ja estaven marcades

Els grups de l’oposició després de registar la petició de ple extraordinari al Viver. Foto: X (@fercarreralopez)

Seguretat | Queixes per una gravació a Llefià
Els cantants Morad i Dellafuente van gravar el 16 de novembre a Llefià un
videoclip que va causar aglomeracions. L’associació veïnal ha denunicat

que la policia tenia ordres de no actuar, un fet que el govern ha desmentit.  
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Un pressupost per canviar la
“situació crítica” del consistori
ECONOMIA4El govern del PP
portarà a aprovació al ple de la set-
mana que ve un pressupost de
223,5 milions d’euros, un 17%
més que el de l’any anterior. En xi-
fres absolutes, els comptes creixen
32,6 milions i bona part d’aquest
augment el capitalitza l’àrea de Re-
cursos Humans. L’alcalde de Ba-
dalona, Xavier García Albiol, va dir
en l’acte de presentació del pres-
supost que l’aposta per al 2024 és
millorar els serveis que s’ofereixen
als veïns i això, consideren els po-
pulars, passa per una actualitza-
ció profunda de l’organització in-
terna i la professionalització de la
plantilla de l’Ajuntament. 

Així, el pressupost de Recur-
sos Humans passa de 62 mi-
lions a 76,5, un augment del
24%. Entre d’altres, es preveu co-
brir 110 places vacants, implan-

tar un nou sistema de producti-
vitat o desplegar el pla de desen-
volupament professional. A més
de la cobertura de places va-
cants, també se’n crearan 14 de
noves. Entre els professionals
que falten a Badalona n’hi ha de
tota mena, com arquitectes, ad-
vocats, o enginyers.

Pel que fa a les places de nova
creació, algunes serviran per do-
tar d’estructura funcionarial la
nova regidoria de lluita contra
les ocupacions. Albiol també ha
tret pit i assegura que el seu és dels
pressupostos que més creix a Ca-
talunya i també el més important
de la història recent de Badalo-
na. Algunes de les àrees que
també creixen de manera des-
tacada són Via Pública, Medi
Ambient, Cultura, Polítiques So-
cials i Manteniment d’Edificis.

NADAL4Badalona va encendre
dissabte el seu arbre de Nadal ge-
gant, de 40 metres d’alçària i amb
82.000 llums led. “Qui té el millor
arbre de Catalunya, d’Espanya i
del món és Badalona”, va afirmar
l’alcalde Xavier García Albiol, que
continua mantenint que aquest ar-
bre és el més alt de l’estat espanyol.
La inauguració oficial va desper-
tar la curiositat dels veïns de la ciu-
tat. Un total de 50.000 persones
van apropar-s’hi i van omplir la
plaça del president Tarradellas.
L’encesa de l’arbre va anar acom-
panyada d’un espectacle de llum
i so,  que es repetirà cada dia du-
rant les festes de Nadal.

Durant el discurs previ a l’en-
cesa, Albiol va fer referència a les
crítiques sobre el cost de la despesa
en els elements nadalencs, un to-
tal d’1,7 milions d’euros. “És clar
que hem de resoldre els problemes
que hi ha a la ciutat. Problemes de
neteja, de manteniment dels car-
rers…”, deia. “Però els veïns de Ba-
dalona també ens mereixem tenir
el millor Nadal del país”, va afegir.
Tot seguit, l’alcalde va prémer el
polsador perquè arrenqués l’es-
pectacle de llum i so. Un especta-
cle que es podrà veure tots els dies
laborables a les 18 i a les 19 hores,
i els dissabtes, diumenges i festi-
us a les 17, 18, 19, 20 i 21 hores.

UN ARBRE CONTROVERTIT
Entre els veïns de Badalona hi ha
opinions de tots colors sobre el
nou arbre nadalenc. Els més joves
són els que tenen, majoritària-
ment, una opinió més positiva.
També hi ha veïnes, com la Mari
Carmen, que una estona abans de
l’encesa comentaven que “és molt
bonic, dona molta alegria i festa”.
Ara bé, també hi ha veïns que els
hauria agradat un arbre diferent.
En aquest sentit, la Vanessa creu
que és “un pal amb llums”. El Jor-
ge, per la seva banda, deia que pre-
fereix “els arbres típics i no els de

ferro”. Un altre motiu de discre-
pància és el pressupost que s’hi ha
destinat: 250.000 euros. Alguns
consideren que “és massa elevat”
i que els diners s’haurien pogut
destinar a resoldre altres qües-
tions.

L’endemà, Albiol va demanar
disculpes a la ciutadania a través
de les xarxes socials perquè milers
d’assistents no van poder sentir el
so, que estava previst per a
20.000 persones i no per a les
50.000 que finalment hi van anar.
“Teniu mes i mig al davant i l’any
vinent no passarà”, va afirmar.

Moment de l’encesa de l’arbre gegant. Foto: Ariadna Comas/ACN

La ciutat estrena l’arbre de
Nadal amb 50.000 assistents

Una imatge de la presentació del pressupost. Foto: Jordi Pujolar/ACN
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El nou líder dels socialistes badalo-
nins, Fernando Carrera, passa per
l’Espai Línia, el primer centre de co-
municació de proximitat, a Barce-
lona, per fer una entrevista on, si
alguna cosa queda clara, és que ha
aterrat a Badalona amb ganes i am-
bició. Des de l’escenari de la sala de
conferències, Carrera parla clar i
sense embuts dels principals pro-
blemes i reptes de la ciutat, i desafia
l’alcalde Xavier García Albiol. 

Quins són els seus actius
per liderar el PSC a la ter-
cera ciutat de Catalunya,

on ha de competir amb una fi-
gura com Albiol?
La joventut pot ser un avantatge.
També l'experiència en el món de la
comunicació. He estat molts anys
fent tertúlies, i la capacitat per co-
municar és fonamental per a un po-
lític. I l'altre és el convenciment d’on
som i cap a on hem d'anar. Implicar-
te des de molt jove en l'entorn asso-
ciatiu et dona bagatge i, quan vaig
voler implicar-me políticament, vaig
entrar a militar al PSC de Barcelona.
Quan marxo a viure a Badalona, l'al-
calde d’aquell moment em demana
un cop de mà en temes comunica-
tius. I ara visc i faig vida a Badalona, i
el que té sentit és fer política on vius.

El PSC fa més d’una dècada que
a Badalona no té una situació fa-

vorable si es compara amb la for-
talesa que té arreu de l’àrea me-
tropolitana. És un hàndicap?
Intento veure-ho com una opor-
tunitat. El punt de partida és el
que és, però les expectatives de
millora són elevadíssimes. No dei-
xem de ser el primer partit de Ca-
talunya a la tercera ciutat de
Catalunya. No té cap sentit la dife-
rència actual amb altres ciutats de
l'àrea metropolitana.

Per què creu que Albiol va treure
una majoria absoluta històrica i
fins i tot inesperada?
Pel desencís de la ciutadania cap
a coses que haurien de funcionar
i que a qualsevol lloc funcionen.
Arreglar una vorera no és un acte
de gran política. En qualsevol
ajuntament es fa de forma auto-
màtica. A Badalona no passa i és
notícia. Això fa que la gent estigui
farta de l'administració, i va creure
que, donant la confiança a un sol
candidat, s'arreglaria. Sis mesos
després, tot continua igual. Albiol
va prometre molt, però ara no té
la capacitat de fer el que va dir.
Quan els polítics fan aquest tipus
de coses, la gent perd la confiança
i apareixen els monstres. I amb
monstres parlo de populismes de
tota mena.

Diu que una cosa són els anun-
cis d’Albiol i una altra el que
aconsegueix. Fa un temps va es-
criure el  llibre Las mentiras del
independentismo catalán. No
sabem si ara seria el torn de fer

un llibre sobre les mentides que
atribueix a Albiol...
[Riu]No ho descarto, és bona idea.
Una de les coses que m'han obses-
sionat des de petit de la política són
les mentides. Una cosa és fer un rao-
nament i adonar-te que la realitat
canvia, i anar-t’hi adaptant, i una
altra són les mentides flagrants. I a
Badalona en tenim a cabassos. N’és
un exemple la fuita de Canyet.
Quan veus coses que són mentida
l’obligació és denunciar-ho. 

Considera que els votants d’Al-
biol fan aquest diagnòstic?
La gent el va votar perquè arreglés
les coses urgents i s'ha trobat un
arbre de Nadal de 250.000 euros.
Surten al carrer i troben brossa per
tot arreu, els contenidors estan plens
de brutícia... Això es veu segur, no sé
si amb la complexitat suficient per
veure que és una estratègia política,
però la realitat del dia a dia farà que
la gent s’adoni que alguna cosa no
funciona. Quan nosaltres parlem
amb la gent veiem que ja n’hi ha
d’enfadada que et diu ‘jo el vaig votar
per això i no està passant’. Al principi
tot era culpa del govern anterior i ara
la culpa és de la gent. Tenen la poca
vergonya de dir que hi ha brutícia
perquè la gent remena les escom-
braries. Els votants no són tontos.

Vostè ve del món de la comunica-
ció. Un bon actiu d’Albiol és ser
bon comunicador, precisament.
Sí, però tinc una mala notícia per a
Albiol. I és que jo soc millor. A mi
m'agrada la gent, i ara tenim una

programació en la qual trasllado
tota la meva agenda cada dia a un
barri. Reunions, visites... I això ho
farem durant quatre anys. Els socia-
listes recuperarem la presència a tot
arreu. Albiol ho ha fet bé? Sí, s'ha de
reconèixer. Ha picat pedra durant 30
anys. La mala notícia per a ell és que
hem arribat nosaltres.

En un article a Línia Nord titulat
Seguretat i populisme,acusava Al-
biol de fer demagògia i deia que
cal desterrar la política populista.
Aquest populisme que diu vostè,
a Badalona a les urnes funciona...
Sí, però genera dos efectes. El pri-
mer pot ser una victòria, però el
segon és la decepció. Estem fent i
encara farem més una oposició
dura. Amb una majoria absolutís-
sima li serà complicat fer populisme,
i ara comença el moment d'exigir-li
responsabilitats. Tenim un govern
que podem qualificar de xapussa i
que improvisa. Això ho aguantes
dos mesos, però no quatre anys.
Tenim clar que lluitem contra un po-
pulisme de manual. 

Gran part de l'estratègia a la po-
lítica municipal és ser un polític
molt conegut entre els veïns, i en
això Albiol és un competidor
complicat. Creu que pot perjudi-
car-lo ser poc conegut?
Estic convençut que ho arreglaré en
un any. La presència al carrer i als
mitjans és fonamental. Portem una
agenda de bojos. La gent em diu
que faig agenda de campanya elec-
toral. Tinc quatre anys. Un polític ha
de fer campanya permanent. No
ens podran dir que anem als barris
quan falten dos mesos per a les
eleccions. Amb aquesta estratègia, i
sense oblidar que som el PSC, que
de vegades a Badalona ens oblidem
de l'orgull del partit, ho tenim tot
perquè en quatre anys puguem dis-
putar a Albiol no només l’índex de
coneixement, sinó alguna cosa més.

És molt aviat, però el veiem amb
el convenciment de gairebé gua-
nyar les pròximes eleccions...
Si no m'ho cregués, no tindria cap
sentit que estigués fent una
agenda que em fa veure massa
poc el meu fill. M'ho crec molt i ho
aposto tot a Badalona.

En el mateix article d’opinió deia
que Badalona no necessita un
xèrif, sinó una mirada innova-
dora i valenta. Però, precisament,
el discurs d’Albiol sobre la inse-
guretat li ha fet guanyar molts
vots. Fins i tot hi ha independen-
tistes que el voten. 
Això l'ha portat on és, però els seus
plantejaments sobre seguretat4

R. Hidalgo / A. Ribas
Fotografia: J. Chichelnitzky

“La gent viu
amb resignació
la deixadesa
dels serveis
públics”

Fernando Carrera
President del Grup Municipal del PSC de Badalona

“García Albiol
és un polític de

proclames buides”

Entrevista
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3són antics i molt diferents del
que s'està fent a països molt avan-
çats en la matèria. La inseguretat al
carrer no s'arregla només amb la
Guàrdia Urbana, a la qual se li està
demanant una tasca que no hauria
de fer. Els models policials van cap a
la prevenció de delictes i no cap a
fer tuits de deportarem no sé qui.
Nosaltres no atiem la por amb la se-
guretat. La realitat és preocupant i
no s'arregla canviant el logo de l’O-
mega. Si els delictes baixen a l'àrea
metropolitana, baixaran a Bada-
lona. Com ho abordaria jo? Conei-
xent les dades, no defugint el
problema i modernitzant el sistema
de control de seguretat. No pot ser
que la Guàrdia Urbana tingui les
eines que té. Albiol no ha arreglat ni
el més bàsic: els mitjans materials.
Per tant, millorar-ho és molt fàcil. 

Malauradament, la Guàrdia Ur-
bana torna a ser notícia per un
tema negatiu, ara per la polèmica
amb els exàmens amb les pre-
guntes marcades...
Hi ha una constatació de dues reali-
tats. Els sindicats de la Guàrdia Ur-
bana, que mai es posen d'acord en
res, s'hi han posat per denunciar els

fets i per demanar que la prova la
faci una empresa externa. Per tant,
té mala pinta. La segona és que Al-
biol ho està externalitzant tot menys
aquesta prova. El que em sobta és
que jo hagi de demanar un ple ex-
traordinari perquè no es donen ex-
plicacions d'un tema molt seriós. Les
hem de forçar.

El debat de la seguretat sovint
està relacionat amb la pobresa.
N’és un exemple Sant Roc, on es
pot dir que la classe política ha
fracassat. Creu que hi ha prou au-
tocrítica sobre la situació?
És un abandonament crònic. Això
només s'arregla amb més inversió i
amb una planificació real de totes
les parts implicades, perquè ja no és
només cosa de l'ajuntament. Has de
ser capaç d'obrir la zona i fer un
plantejament de ciutat, i m'atre-
veixo a dir de província, sobre com
ho abordem. S’han de donar opor-
tunitats a la gent que hi viu, educa-
tives i fins i tot de com han de
socialitzar-se els joves. Cal porositat
entre tots els barris de la ciutat.

A Badalona, els fracassos públics
tenen a veure amb el funciona-
ment de l'Ajuntament. Què creu
que pensen els ciutadans quan
veuen que el consistori de la ter-
cera ciutat de Catalunya és pràc-
ticament un organisme fallit?
És una vergonya la resignació amb
què la gent viu a Badalona la dei-
xadesa dels serveis públics. No he
vist mai a Barcelona un ciutadà
que et digui que fa 15 anys que es-
pera alguna cosa. No oblidem que
Albiol ha governat, però és més
fàcil estigmatitzar la gent i treure
rèdit polític de les desgràcies. Jo el
que faria, si fos Albiol, és intentar
arreglar l’ajuntament, no col·lapsar
contractació amb els llums de
Nadal. I després ho farà amb les
Festes de Maig, el següent Nadal...
I en quatre anys no farà res més. I
això és un problema per a mi, per-
què quan sigui alcalde em trobaré
un ajuntament que no funciona i
hauré d'estar dos anys arreglant-lo.

Parlant de fracassos, podem citar
molts exemples d'equipaments
amb problemes estructurals i de
manteniment. Han passat molts
governs i ningú hi posa remei...
És indignant, sigui del color que
sigui el govern. Però qui ha tingut
l'oportunitat de governar més és el
senyor Albiol, i va deixar l'adminis-
tració igual o pitjor. L'alcalde Gui-
jarro no la podia renovar en un any
i mig. És inviable. Però en quatre
anys sí que pots començar a fer la
feina. L'altre dia va dir que hi ha
funcionaris que no es mereixen os-
tentar el seu càrrec. Escolti, expe-
dienti'ls, si ho té tan clar. Tot és
màrqueting.

Quan va fer el balanç dels primers
100 dies d'Albiol va dir que l’estat
de molts carrers havia empitjorat.
Hi ha una part de responsabilitat
ciutadana en la brutícia?
El civisme, com a element central
del debat, l'entenc. Però a Badalona
no és que tinguem gent més porca
que la mitjana. Hi ha incivisme a
totes les ciutats del món, però no
totes tenen els mateixos problemes
de brutícia. L'ajuntament té l'obliga-
ció de prestar un bon servei de ne-
teja. I a partir d'aquí podem entrar
en l'incivisme. No pot ser que asse-
nyalem la gent. És oportunista. 

Una altra mancança té a veure
amb els equipaments de salut.
Creu que hi ha un oblit històric
del Govern amb Badalona?
La Generalitat no ha fet la feina en
general. Però quan representes
una ciutat has de detectar què no
es fa bé i exigir-ho. El senyor Albiol
no reclama res, i si ho fa és per ob-
tenir un titular. Tampoc vol dema-
nar coses amb tots els grups de
l'ajuntament. En el cas de la Zona

de Baixes Emissions  podria  haver
parlat amb mi. Potser hauríem
anat junts a veure la ministra.  Però
no els interessa arreglar res. És un
polític de proclames buides. 

Ha dit  que Badalona és una ciu-
tat amb potencial i que pot brillar
més. En què pot destacar?
En tots els sentits. No s'aprofita la
proximitat amb Barcelona, ni el que
hi passa. Les connexions són horro-
roses. Tampoc hi ha espais per
atraure talent de fora ni destinats a
temes de futur. Amb el projecte de
les Tres Xemeneies en podem tenir
un de veritat. Aquest pla de desen-
volupament urbanístic, de mobilitat

i de projecte de ciutat és el que s'ha
de portar a la pràctica. El primer
debat que s'ha de fer és què volem
ser de grans. Quina feina volem,
quin comerç, què fem amb l’esport...

Badalona té un problema d'au-
toestima?
N’estic convençut. A mi m'obses-
siona l'aprofitament del mar. Les
ciutats que tenim la sort de tenir
un litoral potent l'hem d'aprofitar.
Badalona ho té tot per desenvolu-
par-se amb l’economia blava i
verda, però no hi ha un pla. No hi
ha orgull de ciutat perquè hi ha qui
s'ha dedicat a destrossar-ne el
nom amb una guerra pel poder a
qualsevol preu, mentint fins i tot
amb les dades de seguretat. Hi ha
un alcalde que ha fet el que ha cal-
gut per arribar al poder, i quan hi
és no potencia la ciutat, sinó que
es preocupa de guanyar les segü-
ents eleccions. Podríem dir que Ba-
dalona és el resultat de la síntesi
del populisme en sentit ampli.

Ara mencionava les Tres Xeme-
neies. Hi ha entitats que es quei-
xen de l’aposta per un excés de
pisos i no tant per zones verdes. 
El projecte és d'atracció de talent.
Per tant, no puc estar-hi en con-
tra. Tenim una zona on podem
tenir zones verdes i espai per
construir cap amunt. Hi ha una
transformació urbanística, però el
punt de vista mediambiental
també hi és. Crec que és un bon
projecte per a Badalona, sincera-
ment. I de fet, a la majoria dels
veïns els agrada.<

“Badalona 
és el resultat 
de la síntesi del
populisme en
sentit ampli”

“Quan sigui alcalde em trobaré 
un ajuntament que no funciona”

“A la majoria
dels veïns el
projecte de les
Tres Xemeneies
els agrada”

– Creu que pot perjudicar-lo
ser poc conegut a Badalona?

– Estic convençut que 
ho arreglaré en un any.

– Albiol és un competidor
complicat en això, no?

– Ho tenim tot perquè 
en quatre anys puguem
disputar-li no només l’índex 
de coneixement.

– Es veu guanyant les eleccions
d’aquí a quatre anys?

– M’ho crec molt.

Entrevista
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Un Nadal familiar, solidari,
inclusiu i cívic a Santa Coloma
NADAL4L’Ajuntament de San-
ta Coloma ha preparat un Nadal
amb una programació familiar
perquè “la ciutadania gaudeixi de
la màgia d’aquestes dates”. De
fet, en la presentació feta aquest
dimecres des del consistori es va
afirmar que aquest Nadal tam-
bé serà inclusiu, solidari i cívic,
a més de pensat amb la voluntat
de promoure el comerç local.

Oficialment, el Nadal colo-
menc començarà l’1 de desembre
i el tret de sortida serà l’encesa
de llums descentralitzada jun-
tament amb la Fada Missatgera

a la plaça de la vila a les 19 ho-
res  i amb l’espectacle Klaus, que
omplirà de neu a les 20 hores la
plaça del Rellotge del Fondo.

"És un Nadal molt pensat per
gaudir en família i adreçat a en-
fortir el sector comercial perquè
és molt important impulsar les
compres nadalenques a la ciu-
tat", va assenyalar l’alcaldessa
Núria Parlon. A més, va destacar
l’ampliació de llums als barris.
“Escoltem els veïnats dels barris,
per això, any rere any, l’Ajunta-
ment instal·la cada vegada més
llums”, va concloure Parlon.

CINEMA4El PompeuLab, el
centre de cocreació, innovació i
participació ciutadana de San-
ta Coloma de Gramenet, va or-
ganitzar dissabte passat, junta-
ment amb la FAVGram, els So-
pars de Cine: Santa Coloma
amb Ucraïna. Amb aquesta
jornada l’organització convida-
va a la reflexió, a denunciar to-
tes les guerres injustes i a co-
nèixer més sobre aquest país.
Per fer-ho, es va combinar la
gastronomia amb un espai de
debat i, finalment, amb el film
Atlantis del director ucraïnès
Valentyn Vasyanovych, una de
les pel·lícules premiades als
Festivals de Cinema de Sevilla i
Tòquio. De fet, el film projectat
està ambientat en el 2025 a
l’est d’Ucraïna després de la
Guerra entre Ucraïna i Rússia.

L’acte va comptar amb la
presència de la Julia, una dona
ucraïnesa que va participar del
debat i va respondre les pre-
guntes dels assistents respecte
a la situació que s’està vivint al
seu  país d’origen.

CINC ANYS DE POMPEULAB
El Pompeu Lab va néixer fa cinc
anys amb l’objectiu de ser “una
casa de la participació i un “la-
boratori d’idees ciutadanes”. Tot
això, a través de la innovació i
utilitzant les noves tecnologies
per empoderar la ciutadania,
fomentar els valors del treball en
equip, la solidaritat i la mateixa

idiosincràsia de Santa Coloma.
Precisament els “sopars de cine”
són una activitat que fa uns anys
que el PompeuLab ja ha orga-
nitzat amb diferents països com
Itàlia o França. Més enllà dels te-
mes de ciutat, precisament una
de les tasques d’aquest espai és
fomentar el debat sobre actuali-
tat i temes d’interès general.

Imatge del “Sopars de Cine” de dissabte. Foto: PompeuLab

Gastronomia, cinema i reflexió
sobre Ucraïna al PompeuLab

Imatge de la presentació de Nadal. Foto: Ajuntament de Santa Coloma

Habitatge | Llum verda a la rehabilitació d’edificis
En el marc de l’acord entre l’Ajuntament i el Consorci de l’Habitatge per 
a la rehabilitació dels barris de Fondo, Santa Rosa i Raval, la Junta de

Govern ha donat llum verda als projectes de rehabilitació de 25 edificis.
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Territori rehabilitarà 
els viaductes de la C-31

OBRES4El departament de Ter-
ritori ha licitat les obres per reha-
bilitar i millorar diverses estruc-
tures de la C-31 entre Sant Adrià
del Besòs i Badalona. Els treballs,
amb un cost d'1,8 milions, tenen
l'objectiu de “garantir un bon es-
tat de conservació i afavorir la se-
guretat viària”. Les obres comen-
çaran aquesta primavera i tindran
una durada d'uns sis mesos. En
concret, es rehabilitarà el viaduc-

te que travessa l'entramat urbà de
les dues ciutats i els dos viaductes
secundaris que conformen els ra-
mals de sortida i entrada a la C-31.
Aquestes estructures es van cons-
truir als anys 60 i a causa de les
afectacions pel pas del temps es
“aconsellable la seva reparació”.
Està prevista la neteja,reparació i
el pintat dels paraments de for-
migó, i l’impermeabilització de
les juntes de dilatació.

Illa visita Sant Adrià per
tractar la situació de sequera 

POLÍTICA4El primer secretari
del Partit Socialista de Catalu-
nya, Salvador Illa, va visitar
aquest dissabte la ciutat per par-
lar sobre la situació de sequera
a Catalunya, la més dura des de
fa 70 anys,  i de com l’han d’a-
frontar els governs locals. 

Juntament amb l’alcaldessa
Filo Cañete, Illa va anar a l’es-
tació depuradora del Besòs, que
pot ser un actiu important per
combatre la sequera en els prò-

xims anys. “Els socialistes aju-
darem en tot allò que sigui ne-
cessari, però demanem a Ara-
gonès que governi i que execu-
ti les inversions acordades”, va
declarar Illa.  En la mateixa lí-
nia, Cañete va instar el Govern
a “treballar de forma coordina-
da amb les administracions”
per afrontar una situació com-
plexa com és la de la sequera, i
va lamentar que “durant tants
anys s’ha obviat”.

MOBILITAT4Una xarxa de metro,
però per moure’s a peu. És la
proposta que ha presentat aquest
dilluns el diputat de Mobilitat
Sostenible de la Diputació de Bar-
celona, Jesús Naharro, a Sant
Adrià de Besòs. Aquesta idea ori-
ginal de Pontevedra consta de
l’elaboració d’un planol on s’indi-
quen diferents distàncies entre
punts del municipi i el temps que
es triga en fer-les a peu. 

El projecte pretén fomentar els
desplaçaments caminant, però
també desmitificar el temps que es
pot trigar d’un punt a un altre de
la ciutat. Amb aquest estudi s’ha
elaborat un primer esquema te-
nint en compte una cinquantena
d’equipaments, edificis i d’altres
llocs de referència de la ciutat.

OROGRAFIA FAVORABLE
L’estudi conclou que Sant Adrià té
unes característiques favorables
per desplaçar-se a peu. Com a
punts forts destaquen una oro-
grafia molt plana i una extensió to-
tal del municipi “perfectament
abastable” per fer-la caminant. 

Les distàncies entre els diferents
extrems del municipi van dels
1.600 metres als 2.100 i es poden
recórrer, segons l’estudi, en un pe-
ríode d’entre 20 i 30 minuts. 

D’altra banda, es destaquen al-
guns del impediments que hi ha a
la ciutat, com poden ser la divisió
del municipi pel riu Besòs i les in-
fraestructures viàries ferroviàries
que el travessen. Tot i això, expli-
ca el document, mostren una apa-

rença de dificultat més gran de la
que realment hi ha, ja que els iti-
neraris per vianants faciliten l’ac-
cés d’un marge a l’altre. 

L’estudi també ha detectat
mancances en la senyalització per
a vianants i ciclistes, especial-
ment al Parc Fluvial del Besòs. Pro-
posen, per exemple, estructures fí-
siques  on s’indiquin indrets pro-
pers i un de llunyà per canviar la
percepció de llunyania al vianant.

Sant Adrià és una bona ciutat per a la mobilitat a peu. Foto: Arxiu

‘Metrominut’, una proposta per
fomentar la mobilitat a peu

Succés | Investiguen la mort d’un home en un pis  
Els Mossos d’Esquadra investiguen un succés a un pis de Sant Adrià amb
un home mort i una dona ferida. En rebre l’avís, els cossos d’emergències
van comprovar la mort de l’home i la dona va ser traslladada a l’hospital.
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Vicco versiona en català 
el seu gran èxit  “Nochentera”
MÚSICA4La cantant tianenca
Victoria Riba ‘Vicco’ ha fet una
versió en català del seu gran èxit
Nochentera amb el qual va que-
dar en tercera posició a la final del
Benidorm Fest 2023, el certamen
musical que decideix qui repre-
sentarà a Televisió Espanyola al
Festival d’Eurovisió. 

El motiu d’aquesta Nit Vui-
tantera, com es diu la cançó, és
que Vicco formarà part del disc de
La Marató d’enguany, que es po-
drà adquirir a partir del pròxim
tres de desembre. A més, aques-
ta versió Vicco l’ha fet juntament

amb Siderland, un altre grup ca-
talà que també va presentar-se per
anar a Eurovisió. El tema original,
que ha superat els 100 milions de
reproduccions a Spotify, ha con-
vertit Vicco en la segona solista es-
panyola que ho aconsegueix en
aquest 2023.

La Marató té com a objectiu
trencar prejudicis, estereotips,
tabús i pors relacionats amb la sa-
lut sexual i reproductiva. Es vol vi-
sibilitzar allò que les creences
socioculturals han invisibilitzat.
Per això, totes les cançons estan
relacionades amb aquest tema.

CULTURA4“Soc una persona
gran, però no vella”. Aquest pot
ser el resum de la trajectòria
d’Alfred Matamala, exalcalde de
Montgat que va rebre dissabte
passat un homenatge pels seus 28
anys de president de l’Agrupació
Sardanista i com a difusor d’a-
questa activitat. “Estic molt con-
tent i il·lusionat. Em van de-
mostrar l’afecte que em tenen
amb una sala completament ple-
na”, explica Matamala a Línia
Nord. Diu, però, no ser molt
partidari de rebre reconeixe-
ments com aquests perquè, afir-
ma, “el que he fet ho he fet per-
què he volgut, sense voler res a
canvi”. “Un prefereix homenatjar
altres persones”, afegeix.

El cert és que Matamala po-
dria ser objecte d’homenatge per
diferents motius. A més de la seva
faceta com a polític durant 21
anys  i gairebé 30 com a sarda-
nista, també ha estat jugador i en-
trenador de futbol i president de
la Unió Esportiva Montgat, entre
d’altres.“Sempre he procurat
aprendre una mica més i estar ac-

tiu, sinó, l’envelliment encara va
a més”, comenta Matamala. 

Ara, a l’afició a la qual li dedica
més temps és la poesia. De tant
en tant també fa actuacions amb
el compositor badaloní Lluís Pla-
tero. “Fem poemes i cançons per
conscienciar sobre el respecte al
mar. El que recaptem de les ac-
tuacions ho donem íntegrament
a entitats, com per exemple l’As-
pamoti”, explica l’exalcalde.

Nascut a la Batllòria, va arri-
bar a Montgat amb 12 anys, edat
en la qual va començar a treballar.
Un poble que, tot i no ser el seu na-
tal, el va acollir i  l’ha vist créixer. 

“Quan em pregunten d’on
soc, dic que de la Batllòria, però
el meu poble és Montgat. He fet
aquí tota la meva vida i trajectò-
ria professional. Ho tinc tot aquí.
Intento tornar-li  a Montgat tot el
que m’ha donat”, conclou.

Imatge de l’homenatge a Alfred Matamala. Foto: Ajuntament de Montgat

Montgat homenatja la
trajectòria d’Alfred Matamala 

‘Nochentera’ és un dels èxits d’aquest any. Foto: Vicco

Montgat | El Mercat celebrà el seu 7è aniversari
El Mercat de Montgat celebra el seu 7è aniversari i ho fa amb una setmana
de sorpreses i premis. Fins al 26 de novembre es podrà participar en un

Rasca i Guanya digital i es faran activitats culturals i esportives.
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Esports Bàsquet | La Penya visita el CAB Estepona
El conjunt de Jordi Vizcaíno visitarà el pròxim diumenge 26 de novembre el CAB Estepona, 

en partit corresponent a l’onzena jornada de la Lliga Femenina Challenge. El Club Joventut Badalona
hi arribarà després de la victòria per 77-66 contra el Baloncesto Alcobendas del passat dia 18.

David Balaguer (Barcelona, 1976)
és un imant d’anècdotes i espon-
taneïtat. Mentre l’estic retratant
amb la càmera, apareix en esce-
na una dona molt inquieta. “O si-
gui que aquest llibre l’has escrit tu
i et dius David Balaguer... Doncs
me’l compraré”, li promet l’es-
pontània, que podria ser un dels
personatges d’El digestiu de la ve-
ritat (La Magrana) i ja és material
potencial per a les seves col·la-
boracions a Vostè primer (RAC1),
Planta baixa (TV3) i La Cara-
vana (Ràdio Estel). Etern perse-
guidor d’històries, idees i matisos,
el periodista esportiu i coordina-
dor del Màster 360 en Ràdio i Te-
levisió (Radiofònics) sempre té els
ulls i les orelles ben oberts.   

Som a l’illa entre els carrers
Consell de Cent i Girona. Molt a
prop, al pis dels seus pares, a Ro-
ger de Flor, Balaguer va narrar
milers de partits imaginaris de
futbol amb jugadors i competi-
cions de collita pròpia. “Nena,
quin programa vols veure avui?”,
li preguntava a la seva germana
Berta, que triava entre els espais
anunciats a la graella del canal de
televisió del petit David. L’àvia
Mercedes, escriptora de novel·la
rosa i amb experiència a la ràdio,
ho tenia clar: “Aquest marrec
acabarà sortint a la tele”.  

“Fins que no van ascendir a
la feina al pare, l’Antonio, a
casa anàvem al dia i no teníem
vídeo ni ordinador. El meu ac-
cés a l’oci eren els llibres, que de-
vorava i em van ajudar a des-

fermar la imaginació”, recorda
Balaguer, que es retrata com a
“força solitari i, alhora, molt
sociable, i amant del silenci, i
això que visc a Barcelona [el Po-
blenou] i no callo mai”. 

El digestiu de la veritat és un
conjunt de 14 relats sobre la con-
dició humana farcits d’imaginació,
humor, crítica i reflexió, i amb un
punt terapèutic. Hi ha una cura in-
finita per cada detall. El protago-
nista de les històries, que com-
parteix unes quantes dèries i ex-
periències amb l’autor, converteix
certs conceptes en personatges i hi
parla mentre li van passant coses.
“Amb tu no existeix la recaiguda”,
li exposa a la joventut. “Ets la re-
ductora de disgustos”, li diu a la
desconfiança. La farsa, la intuïció
o la nostàlgia són alguns dels al-
tres protagonistes d’un llibre que
té com a germen El món irreal, la
secció de contes surrealistes que
l’eixamplenc tenia a El món a
RAC1 de Xavier Bosch. 

PERE CALDERS   
Mentre llegeixes l’obra, sents la
veu, les pauses i el vitalisme de Ba-
laguer. Quan li comento que em
recorda a Pere Calders, fa allò que
tant li agrada fer: descol·locar-te.
“Ara et quedaràs de pedra... Pere
Calders era l’avi del meu millor
amic, l’Arcadi Marcet Calders, a
qui conec des dels dos anys. Re-
cordo a Pere Calders assegut al
sofà als aniversaris de l’Arcadi. La
seva figura m’imposava molt per-
què les seves històries em fasci-
naven”, confessa, emocionat. De
Calders ha heretat l’humor negre,
l’absurditat i el fet de riure’s de tot,
i de Roald Dahl, l’interès per les
misèries humanes, que l’entre-

vistat anomena “soterrani humà”.
El món fosc.    

S’identifica amb un perso-
natge de Dahl, Matilda, a qui
també li va canviar la vida una
professora [Jennifer Honey]. En
el cas de Balaguer, va ser l’Anna,
que impartia literatura al des-
aparegut institut Unitec de Ram-
bla de Catalunya: “Jo anava molt
perdut per la vida i tenia moltes
inseguretats, i ella em va enten-
dre i va veure que, per com m’ex-
pressava i captava l’atenció de la
classe, la ràdio podia ser el meu
destí. Era un mitjà que ja m’en-
cantava, però no m’hi veia tre-
ballant”. L’Anna és una de les
“aparicions estel·lars”, “perso-
nes amb qui t’entens i que t’en-
tenen”, que s’ha trobat a la vida. 

La Mercè, la mare, és qui més
l’ha entès i ajudat, i qui va con-
nectar de debò amb aquell xaval
feliç que rebia “una incompren-
sió elevada” cap a la seva manera
de fer i de ser. “A mi sempre se
m’ha considerat un paio molt es-

trany, però... Què vol dir ser es-
trany? Tothom té les seves coses,
no?”, em pregunta Balaguer,
que és de grups petits i de po-
ques i grans amistats.        

Si pogués reviure algun mo-
ment de la seva vida, com fa el
protagonista d’El digestiu de la
veritat, l’eixamplenc tornaria
cada dia al moment en què va
obrir el paquet de l’editorial
amb exemplars de la seva cria-
tura al menjador del pis  familiar,
amb la mare i el pare. “Va ser un
instant màgic que mai oblidaré.
Minuts després, la mare ja llegia
el llibre a l’habitació. Estava ma-
lalta i la seva gran preocupació,
això ho vaig saber després, era no
perdre’s el llançament de l’obra,
la presentació i les signatures de
Sant Jordi. Va poder gaudir les
dues primeres experiències i
se’n va perdre la tercera, tot i que
encara era viva. La trobo molt a
faltar”, s’emociona.   

Barcelona és un altre perso-
natge del llibre i, sense dubte, l’o-

ficina favorita de l’entrevistat.
Mentre camina pels carrers de la
seva ciutat, captura moltes idees,
que després treballa fins al límit.
Com a professor és igual de per-
feccionista: “Quan entrem a l’es-
tudi de gravació, m’implico molt
i intento que l’alumnat guanyi en
seguretat perquè els farà rendir
molt més”. A Radiofònics també
dirigeix, juntament amb Josep
Moragas, La ronda perversa,un
pòdcast imprescindible.  

Enamorat de l’esport, on tro-
ba metàfores sobre la vida, i ter-
tulià de La porteria (betevé),
reconeix que va patir molt en la
seva etapa com a copresentador
del Hat-trick Espanyol: “Com
que hi barrejava sentiment i
professió, perdia el meu estil i es-
tava molt rígid i encarcarat. Com-
paginar-ho, a partir del segon
curs, amb la tertúlia de La Riera
a Divendres em va permetre que
la gent veiés que hi havia dos Da-
vids. El que patia i el que no”.  

Li pregunto si s’imagina Dani
de la Orden adaptant algunes de
les històries del llibre a la panta-
lla gran i li encanta la idea. “Hi
veig també Cesc Gay i David
Trueba, i David Verdaguer podria
fer molt bé el paper del protago-
nista”, intervé, abans que viatgem
a l’univers de Woody Allen i, en
concret, a “la fantasia meravello-
sa” de Midnight in Paris i la
ment del seu protagonista, l’es-
criptor Gil Pender [Owen Wilson].      

“El pare em sol dir que penso
que visc en una pel·lícula. A les
persones com el Gil i jo, que ens es-
culpim fantasies al cap, ens acaben
passant coses de pel·lícula. Ara fa
temps que no me’n passa cap...”,
sospira, nostàlgic, Balaguer. 

Toni Delgado
BARCELONA

L’inesgotable David Balaguer
» El periodista esportiu barceloní ha escrit ‘El digestiu de la veritat’, 14 relats sobre la condició humana  
» “A mi sempre se m’ha considerat un paio molt estrany, però... Què vol dir ser estrany?”, es pregunta

David Balaguer amb el seu llibre ‘El digestiu de la veritat’. Foto: Toni Delgado
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Carme Portaceli dirigeix aquesta adap-
tació d’Anna Maria Ricart de la novel·la ho-
mònima d’Almudena Grandes, que és un
retrat “d’un país més catòlic que els catòlics
i que sempre té raó”. Ens situem al 1954,
quan Germán Velázquez torna a Espanya
del seu exili a Suïssa, on hi ha passat més
de la meitat de la seva vida.

Al Teatre Nacional de Catalunya (TNC).

Teatre

La madre de Frankenstein
Almudena Grandes

“Disc recopilatori envoltats dels artistes
que ens flipen”: així descriuen els Catar-
res l’àlbum Invencibles (Halley Records) que
han publicat aquest mes de novembre. El
grup versiona en aquest nou treball dis-
cogràfic els seus èxits més importants: Je-
niferamb els Figa Flawas, Diamantsamb
l’Escolania de Montserrat o Tintínamb Els
Amics de les Arts, entre altres.

Música

Teresa espera pacientment l’arribada de
l’Inquisidor per ser jutjada. De la seva vi-
sita i de les seves paraules dependrà el seu
futur: llibertat, presó o foguera. Aquesta
pel·lícula de Paula Ortiz, de coproducció
catalana, és una adaptació de l’obra de
teatre La lengua en pedazos, de Juan
Mayorga, al seu torn basada en El libro de
la vidade Santa Teresa de Jesús.

Pelis i sèries

Teresa
Paula Ortiz

Invencibles
Els Catarres

Art deliciós
Als amants del dolç els caurà la bava amb la nova exposi-

ció temporal del Museu de la Xocolata de Barcelona. Es
tracta d’ART/SANIA, una mostra formada per un total de
nou peces creades pel mestre xocolater francès Stépha-

ne Leroux, que s’ha inspirat en l’obra de Joan Miró per
fer-les. De fet, són figures creades expressament per a un

acte privat de la Fundació Joan Miró i que representen
símbols de l’imaginari artístic del pintor català. Per elabo-

rar aquestes delicioses figures, Leroux va haver de fer
servir ni més ni menys que cent quilograms de xocolata.

S H A K I R AQUI ÉS?

ÉS FAMOSA PER...

A LES XARXES...

QUÈ HA FET?

La fitxa

No t’ho perdis

Punsoda prova d’entendre la seva relació
amb la terra dura, geogràficament cen-
tral i alhora molt ignorada, que ha donat
personalitats com l’escriptor Pedrolo i el
pintor Guinovart, però que actualment fi-
gura al nostre mapa mental gràcies al bo-
nÀrea de Guissona i al contrast entre la
gent de sempre i les famílies d’Ucraïna i
del Senegal que s’hi han instal·lat. 

Llibres

La terra dura
Anna Punsoda

|Rollerdrome
Rollerdrome és una barreja entre shooter en tercera persona i skater, un

videojoc ple d’acció i combats èpics. Ja disponible per a Xbox Series X/S. 
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“Tenia dues opcions: continuar lluitant fins al final, hi-
potecant la meva tranquil·litat i la dels meus fills, dei-
xar de fer cançons, àlbums i gires, sense poder gaudir

de la meva carrera i de les coses que m’agraden, o pac-
tar, tancar i deixar enrere aquest capítol de la meva

vida mirant endavant. He arribat a la conclusió que no
és un triomf guanyar si el preu és que et robin tants

anys de la teva vida”. Aquest és un fragment del comu-
nicat emès per Shakira (Barranquilla, Colòmbia, 1977)
després d’haver admès el frau a Hisenda entre el 2012
i el 2014 per valor de 14,5 milions d’euros i d’haver ac-

ceptat una pena de presó de 3 anys (pena que no
complirà a canvi d’una multa de 432.000 euros). És

una manera de dir: “Ho admeto perquè em deixin en
pau, però jo no he fet res mal fet”. Un argument que

els seus fans més fidels defensen a capa i espasa. Sigui
com sigui, la cantant ja ha pagat tot l’import defraudat

més interessos, un total de 17,4 milions d’euros.

Famosos

Ser una cantant exitosa des de fa 30 anys
La seva carrera va començar als 90 i no ha parat de créixer

Reconèixer el frau a Hisenda i evitar la presó
Pagarà una multa de 432.000 euros per substituir la pena de presó 

Detractors i defensors fidels
L’artista ha convençut els seus fans que no ha fet res mal fet



23 | 

Viu en línia

CONSELLS PER VIURE MILLOR

DIETA

Cal introduir en els àpats els anomenats antibiòtics naturals,
com l’all, la ceba o la llimona, i aliments com els bolets  

PREVENCIÓ

ANTIBIÒTIC

CANVIS

E S T I L S  D E  V I D A

i REFREDATS
La temporada de refredats ha arribat més tard a conseqüència
d’un dels octubres més càlids de la història, però ja és aquí. La
baixada de les temperatures i sobretot els canvis bruscos tan
propis d’aquest temps són els detonants de la malaltia més co-
muna arreu del món, els refredats. Se’n produeixen més de 200
milions cada any a Espanya, segons algunes dades, amb una
mitjana d’entre dos i cinc refredats per persona. Quant a les cau-
ses, n’hi ha de diversos tipus, però els rinovirus són responsa-
bles d’entre un 30 i un 50% dels casos. 

L’única manera de prevenir els refredats és mantenir les de-
fenses en guàrdia amb una alimentació rica en fruites i verdures
i uns horaris regulars. I, per descomptat, reduir les possibilitats
de contagi. Perquè el gran perill dels refredats rau en la facilitat
de transmissió del rinovirus. Per una banda, es contagia a través
de superfícies contaminades. Per l’altra, mitjançant el contacte a
través d’ulls i nas o per la inhalació de gotetes del virus a través
de l’aire. El protocol bàsic que hem seguit durant molt de temps
contra el coronavirus és una bona recomanació, en general, per
reduir les possibilitats de contagi.   

Temporada alta per als rinovirus 

Una dieta sana i equilibrada, rica en fruites i verdures 
de tardor, és la millor manera de potenciar les defenses

Les claus

És vital mantenir els bons hàbits que hem après: netejar-se
sovint les mans o cobrir-se nas i boca a l’hora d’esternudar 

Els canvis bruscos són responsables de molts refredats:
cal abrigar-se d’acord amb el temps i amb l’activitat física
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